

South East European Region of CIGRE (SEERC) – Leadership meeting

Tbilisi, Georgia
July 8, 2019

Council of South East European Region of CIGRE (SEERC) is very active organizing a number of technical events as biennial conferences, workshops, technical advisory committee meetings, regional Working Groups meetings, and more trying to improve cooperation between power systems in this region. Leadership of council is changing every two years after conference. Momentarily SEERC is led by Austrian NC CIGRE, with Mr. Klemens Reich (APG TSO) as Chairman and Dr. Wolfgang Hribernik (Austrian Institute of Technology) as Chairman of Technical Advisory Committee. Last TAC was in March this year in Split (Croatia) which paved the way for next Regional Conference 2020 in Vienna and other technical activities. In accordance with Operation rules all SEERC events have to be confirmed by Managing Board. Georgian NC CIGRE as new Member invited Managing board of SEERC to Tbilisi for 9th MB meeting. Meeting was organized on Monday, 8 July, very professionally with Technical tour to new HVDC BTB substation 500 kV/400 kV Akhaltsikhe, 2x350 MW enabling increased cross border transits between Georgia and Turkey. Results of meeting clearly defined three coming events:

- ◆ Cigre Regional Colloquium in Sarajevo (Bosnia and Herzegovina) on 25 October 2019 with title **“Energy-climate national strategies 2030 and challenges for electric power sector”**. Intention is to open wide discussion on decarbonization of energy sector and integration of RES in electric power systems in Region. Announcement of event will be soon published through CIGRE communication systems and media. Chairman of event will be president of NC CIGRE Bosnia and Herzegovina, Mr. Edhem Bičakčić;

Регион CIGRE стран юго-восточной Европы (SEERC) – заседание Правления

Тбилиси, Грузия
Июль 8, 2019

Совет Юго-Восточной Европы CIGRE (SEERC) очень активно организует технические мероприятия, такие как проводимые раз в два года конференции, семинары, совещания технического консультативного комитета, региональные совещания рабочих групп, направленные на улучшение кооперации энергосистемам в этом регионе. Руководство совета меняется каждые два года после конференции. В настоящий момент SEERC возглавляет Национальный комитет CIGRE Австрии, г-н Klemens Reich (APG TSO) является председателем, а доктор Wolfgang Hribernik (Австрийский технологический институт) - председателем Технического консультативного комитета. Последнее заседание ТКК состоялось в марте этого года в Сплите (Хорватия), на нем достигли договоренностей о следующей Региональной конференции 2020 года в Вене и прочих технических мероприятиях. В соответствии с Правилами процедур все события SEERC должны быть подтверждены Правлением. Грузинский НК CIGRE в качестве нового члена SEERC пригласил Правление SEERC в Тбилиси на 9-е заседание Правления. Встреча была организована в понедельник, 8 июля, очень профессионально, с Техническим туром на новую ВВ подстанцию HVDC 500 кВ / 400 кВ Ахалцихе, 2x350 МВт, что позволило увеличить трансграничные транзиты между Грузией и Турцией. По итогам встречи четко определены три предстоящих события

- ◆ Региональный коллоквиум CIGRE в Сараево (Босния и Герцеговина) 25 октября 2019 года под названием **«Национальные стратегии в области энергетики и климата до 2030 года и проблемы в электроэнергетике»**. Намерение - открыть широкую дискуссию по декарбонизации энергетического сектора и интеграции ВИЭ в электроэнергетические системы региона. Объявление о мероприятии будет вскоре опубликовано в средствах массовой информации CIGRE. Председателем мероприятия станет президент НК CIGRE Босния и Герцеговина, г-н Edhem Bicakcic;



9th Meeting of Managing Board of SEERC in Tbilisi (Georgia) on 8 July 2019
(Photo: NC CIGRE Georgia)

9-е заседание правления SEERC в Тбилиси (Грузия) 8 июля 2019 года
(Фото: НК CIGRE Грузии)

- ◆ Regional SEERC **Workshop on Interactions between TSO and DSO** plus 6th SEERC Technical Advisory Committee Meeting in Athens (Greece), 23-24 January 2020; and
- ◆ Third Regional Electric Power Conference in Vienna, 17-18, June 2020. Title of conference: **Cooperation - Sustainability – Future**. Topics of conference are: (1) **Transition to Future Power Systems** in the South East European Region of CIGRE, (2) **Cross Border Cooperation** in the South East European Region of CIGRE, and (3) **Innovation and New technologies** in the South East European Region of CIGRE. Subtopics and more information on conference is available on web site: <http://cigrevienna2020.at>. Conference will be open for all sponsors wishing to present their products and services in the South East European Region. Chairman of Conference will be Clemens Reich.
- ◆ Региональный семинар SEERC о взаимодействии между TSO и DSO, а также 6-е совещание Технического консультативного комитета SEERC в Афинах (Греция), 23-24 января 2020 г. ; а также
- ◆ Третья региональная конференция по электроэнергетике в Вене, 17-18 июня 2020 г. Название конференции: **Сотрудничество - Устойчивое развитие - Будущее**. Темами конференции являются: (1) **переход к энергосистемам будущего** в регионе CIGRE Юго-Восточной Европы, (2) **трансграничное сотрудничество** в регионе CIGRE в Юго-Восточной Европе и (3) **инновации и новые технологии** в регионе Юго-Восточной Европы. Регион СИГРЭ. Подрубрики и более подробную информацию о конференции можно найти на сайте: <http://cigrevienna2020.at>. Конференция будет открыта для всех спонсоров, желающих представить свои продукты и услуги в Юго-Восточной Европе. Председателем конференции станет Clemens Reich

First CIGRE event in Georgia was covered by National TV, TV Maestro and media in neighboring country of Azerbaijan, what is very good sign for future CIGRE activities in this part of world.

Первое мероприятие CIGRE в Грузии освещалось Национальным телевидением, TV Maestro и СМИ в соседней стране - Азербайджан, что является очень хорошим знаком для будущей деятельности CIGRE в этой части мира.

SEERC as one of four world's region of CIGRE was established in 2014 in Rome, Italy consisting National Committees of CIGRE from Italy, Austria, Slovenia, Croatia, Bosnia and Herzegovina, Montenegro, N. Macedonia, Greece, Serbia, Ukraine, Turkey, Romania, Czech and Slovak Republic, Hungary, Kosovo, and Georgia. Next Member should be NC CIGRE of Israel, who applied for membership. First Regional Conference was held in 2016 in Portoroz, Slovenia and second in 2018 in Kyiv, Ukraine. ■

SEERC как один из четырех регионов CIGRE был основан в 2014 году в Риме, Италия, в его состав входят национальные комитеты CIGRE из Италии, Австрии, Словении, Хорватии, Боснии и Герцеговины, Черногории, Северной Македонии, Греции, Сербии, Украины, Турции, Румынии, Чешской и Словацкой Республики, Венгрии, Косово и Грузии. Следующим участником должен быть НК CIGRE Израиля, который подал заявку на членство. Первая региональная конференция состоялась в 2016 году в Портороже, Словения, а вторая в 2018 году в Киеве, Украина. ■



Georgian TV Maestro notified news from CIGRE SEERC meeting and about importance of CIGRE cooperation at the evening main news (Photo: copy from TV screen)

Грузинское телевидение TV Maestro уведомило в главных вечерних новостях о встрече CIGRE SEERC и о важности сотрудничества с CIGRE (Фото: копия с экрана телевизора)



Technical tour to Akhaltsikhe HVDC Back-to-back substation 2x350 MW (Photo archive NC CIGRE Georgia)

Технический тур на Ахалцихскую Подстанцию 2x350 МВт (Фотоархив НК CIGRE Грузии)